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خروج نیروهای امنیتی 
از منزل حجت الاسلام کروبی

فرزند حجت الاســلام کروبی از رفع حصر رسمی پدرش همانطور که قبلا اطلاع 
رســانی کرده بودم قرار بود ۲۰ فروردین نیروهای امنیتی از منزل خارج شوند 
ولی بدلیل مســائل امنیتــی و حفاظتی با حدود ۱۰ روز تاخیر، ســرانجام روز 
گذشــته این کار انجام شد. حسین کروبی در گفت وگو با ایلنا، اعلام کرد: عصر 
روز گذشــته نیروهای امنیتی به حضور فیزیکی خود در منزل پدرم پایان دادند 
او گفت: همانطور که قبلا اطلاع رســانی کرده بودم قرار بــود روز ۲۰ فروردین 
نیروهای امنیتی از منزل پدرم خارج شــوند ولی بدلیل برخی مسائل امنیتی و 
حفاظتی با حدود ۱۰ روز تاخیر، ســرانجام روز گذشته این کار انجام شد. فرزند 
حجت الاسلام کروبی خاطرنشان کرد: ان شاالله از هفته آینده با توجه به شرایط 
محل سکونت ایشان، با حفظ عدم مزاحمت برای همسایه ها پذیرای دوستان در 
محل اقامت پدر هستیم. حسین کروبی پیش از این به ایلنا گفته بود که شنیده ام 
آقای اژه ای گفته اند برای رفع حصر حاج آقا، ما مصوبه شــورای عالی امنیت ملی 
را هــم گرفته ایم. در ضمن آقای اژه ای گفته اند دنبال رفع حصر آقای موســوی 
هم هســتند، چون ظاهرا پرونده حصر در اختیار ایشان قرار گرفته است. حصر 
حجت الاسلام مهدی کروبی در پی اعتراض به نتایج انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۱۳۸۸ در تاریخ ۲۵ بهمن ۱۳۸۹ آغاز و بعد از گذشت ۱۴ سال و ۲ ماه و 

۶ روز )معادل ۵۱۸۰ روز( رسما به پایان رسید.

سید محمد خاتمی درگذشت پاپ را تسلیت گفت
رئیس دولت اصلاحات درگذشت پاپ فرانسیس را تسلیت گفت.

به گزارش خبرآنلاین، سید محمد خاتمی، رئیس دولت اصلاحات، با انتشار پیامی 
درگذشت پاپ فرانسیس را تسلیت گفت.

متن پیام خاتمی بدین شرح است:
به نام خداوند مهرآفرین

درگذشــت عالیجنــاب پاپ فرانســیس، پیشــوای روشــن بین و نیک اندیش 
کاتولیک های جهــان، نه تنها جامعه کاتولیک و جهان مســیحیت، بلکه همه 
انسان دوستان و خیرخواهان و صلح جویان، بخصوص آنان که دین خدا را رحمانی 
و انســانی می بینند و می خواهند متأثر کرد. تلاش های موثر ایشــان در زمینه 
پیشــبرد صلح و عدالت و مدارا و حقوق انســان و توجه ویــژه به زنان، جوانان، 
مظلومان و فهم تحولات جهانِ جدید چشم اندازی نو فراروی باورمندان به دین 
گشود. پیش قدمی وی در دیدار و گفت و گو با رهبران برجسته دینی، فرهنگی 
و سیاســی از جملــه مرجع عالی قدر و خیرخواه عالم تشــیع، حضرت آیت الله 
العظمی سیستانی و جناب دکتر احمد الطیب و مسؤولان بزرگوار الازهر شریف 
و دیگر شــخصیت ها از آیین ها و مکاتب گوناگون، نشانه ای است روشن که آن 
فقید عالی قدر به حرمت انسان و لزوم برخورداری بشر از حقوق طبیعی و اساسی 
و رفع ظلم از منظر دین باور داشــت. ضمن تسلیت درگذشت این عالم معنوی 
و تأثیرگــذار به پیروان همه ادیان الهی، امیدوارم کلیســای کاتولیک با انتخاب 
جانشــینی شایسته راه نوینی که در حوزه دین و دینداری برای کاهش رنج ها و 

نگرانی های بشر گشوده شده است را همچنان ادامه داده و پایدار کند.
سیدمحمد خاتمی 
٢ اردیبهشت ١۴٠۴

ویژه

واکنش آذر منصوری 
به تمسخر مقامات عربستانی در صداوسیما

رئیس جبهه اصلاحات به تمســخر مقامات ارشــد عربســتانی در برنامه ای در 
صداوســیما واکنش نشــان داد. آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: » در آســتانه فعالیت مؤثر دسنگاه دیپلماسی کشور و 
برقراری روابط ســازنده با عربستان، رسانه ای که باید ملی باشد، شر می رساند! 

حقیقا ما را به خیر تو امیدی نیست، شر مرسان«

انتقاد تند زیدآبادی:
فضای سیاسی آلوده و منحط شده

احمد زیدآبادی نوشت: توافق با آمریکا و عبور از سد تحریم ها از نگاه من فرصتی 
اســت، اما به شرطی که از طرف عموم تأثیرگذاران بر افکار عمومی این فرصت 
فهم و مغتنم شمرده شود. احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار 
یادداشــتی با عنوان »در مرکز شهر« در کانال تلگرامی خود نوشت: »امروز برای 
کاری به مرکز شهر رفته بودم. شهروندانی که می شناختند چندان وارد صحبت 
و گفتگو شدند که به بخشی از کارم نرسیدم. پیرمرد مهربانی که از اوضاع خیلی 
ناراحت به نظر می رسید؛ گفت که ۳۸ پشتش به امام حسین می رسد اما همه چیز 
را بوسیده و کنار گذاشته است! دلم برایش ریش شد. هیچ عناد و زیاده خواهی در 
او دیده نمی شد. از روی پاکی و صداقتی آشکار و بی ریا اظهار درماندگی می کرد. 
واژه ای بــرای دلــداری و امید دادن به او پیدا نکردم. هنگام رفتن، شــکلاتی از 
کیفش درآورد و به من داد تا لطف خود را نشان داده باشد.وقتی با غم و اندوه و 
ناراحتی مردم روبرو می شوم، تنها حرفم به آنها این است که به امید خدا فرصتی 
پیش می آید و اوضاع بهتر می شود.  توافق با آمریکا و عبور از سد تحریم ها از نگاه 
من فرصتی اســت، اما به شرطی که از طرف عموم تأثیرگذاران بر افکار عمومی 
این فرصت فهم و مغتنم شمرده شود. فضای سیاسی آلوده و منحط شده است. 
فرصت ها را سقط می کند. آلودگی و انحطاط آن را کسانی بیشتر حس می کنند 
که می فهمند از یک من ماست چقدر می توان کره گرفت! میدان تا اندازۀ زیادی 
دست کسانی اســت که گویی در عمرشان نه ماســت دیده اند و نه قدر کره را 
می دانند و نه اصولاً آموخته اند که کره را باید از ماست گرفت آن هم به زحمت 
فراوان! با میدان داری چنین افرادی چطور می توان فرصتی را دریافت و از اسقاط 

آن جلوگیری کرد؟«

پیشنهاد عبدالله گنجی برای اضافه شدن 
اعضای کنگره به مذاکرات

تحلیلگر سیاســی و روزنامه نگار در کانال تلگرامی خود نوشــت: ما با حاکمیت 
آمریکا مذاکره می کنیم. نباید از تحریم های کنگره در مذاکرات شانه خالی و دیوار 
بلند آن را نشــان دهند. تحریم کنگره )مثل قانون داماتو( اساسی است. اگر لازم 
است نمایندگان کنگره به مذاکرات اضافه شوند. عبدالله گنجی، تحلیلگر سیاسی و 
روزنامه نگار، با انتشار یادداشتی در کانال تلگرامی خود نوشت:» مرحله کارشناسی 
مذاکرات از چهارشنبه شروع می شود، برای گرفتار نیامدن در برجام دیگر، چند 
پیشنهاد/یادآوری که قابل شدن هستند: در مرحله راست آزمایی هرگز نباید آمریکا 
جایگزین آژانس شود. خدشه به استقلال ماست.  اجرای توافقات باید نقد-نقد و دو 
به دو باشد. آمریکا به حقوق و قواعد بین المللی معتقد نیست. بنابراین، تضمین 
ما باید عقب نشینی پایاپای از تعهدات، بدون هزینه جدید باشد.  اگر تحریمی در 
هسته ای لغو می شود، نباید بعدا به تحریم های موشکی، منطقه ای و حقوق بشری 
اضافه شود.  ما با حاکمیت آمریکا مذاکره می کنیم. نباید از تحریم های کنگره در 
مذاکرات شــانه خالی و دیوار بلند آن را نشان دهند. تحریم کنگره )مثل قانون 
داماتو( اساسی اســت. اگر لازم است نمایندگان کنگره به مذاکرات اضافه شوند.  
بدون باز شدن سوئیفت بر روی ما، لغو بقیه تحریم های اقتصادی سرکاری است.«

سوشیال

شبکه نسیم بابت توهین به مقامات عربستان 
عذر خواست

شــبکه نســیم بابت پخش برنامه ای که وزیر امور خارجه عربستان را تمسخر 
می کــرد عذر خواهی کرد. به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، به اطلاع مردم 
شریف ایران می رساند، در یکی از برنامه های ضبطی پخش شده در شبکه نسیم 
در قالب طنز سیاسی برخی خطوط سیاستی در باره کشورهای همسایه مورد 
بی توجهی ســهوی قرار گرفته بود که ضمن تذکر جدی به تیم تولید و تاکید 
بر لزوم توجه مستمر و جدی به سیاست های ابلاغی محتوایی با عوامل خاطی 
برخورد انضباطی به عمل آمد. شبکه نسیم تاکید می کند همواره خود را متعهد 
به ضوابط حرفه ای و محتوایی ابلاغی رسانه ملی بویژه در ارتباط با راهبردهای 
مرتبط با روابط با کشورهای همسایه می داند و به آن پایبند بوده و خواهد بود. 
کمتر از یک هفته پس از سفر تاریخی وزیر دفاع عربستان و بهبود روابط ایران 
عربســتان، صداوسیما در برنامه ای با اجرای محسن افشانی که از شبکه نسیم 

پخش می شد، وزیر امور خارجه عربستان را تمسخر کرد.

رویداد

موسوی:
وضعیت امروز کشور نتیجه 
مصلحت سنجی های کوتاه 

مدت و نگاه های یک سویه است
نماینده مردم عجب شــیر و مراغه در مجلس گفت: تورم 
افسارگســیخته، کاهش قدرت خرید، تزلزل معیشــت، 
فاصله طبقاتی فزاینده و تضعیف ســرمایه های اجتماعی 
از واقعیت های تلخ امروز زندگی روزمره مردم اســت که 
در نتیجه سال ها انباشت تصمیم هایی است که بر اساس 
مصلحت ســنجی های کوتــاه مدت و نگاه های بســته و 

یک سویه اتخاذ شده است.
به گزارش ایلنا، ســید فرید موســوی در نشســت علنی 
دیروز )سه شــنبه( مجلس شورای اسلامی در نطق میان 
دســتور خود گفت: ما نمایندگان مردم در برابر واقعیتی 
ایستاده ایم که دیگر نمی توان آن را نادیده گرفت واقعیت 
تلخــی که در زندگــی روزمره مردم جاری اســت؛ تورم 
افسارگســیخته، کاهش قدرت خرید، تزلزل معیشــت، 

فاصله طبقاتی فزاینده و تضعیف سرمایه های اجتماعی.
نماینــده مردم مراغه و عجب شــیر در مجلس ادامه داد: 
اگر صدای مردم نباشــیم و اگر پیامشان را به گوش جان 
نگیریم، از مســئولیت اصلی فاصلــه گرفته ایم، وضعیت 
امروز نتیجه ســال ها انباشــت تصمیم هایی است که بر 
اساس مصلحت سنجی های کوتاه مدت و نگاه های بسته و 

یک سویه اتخاذ شده است.
وی با بیان اینکه اعتماد عمومی که سرمایه بی بدیل برای 
پیشــرفت هر جامعه است آسیب دیده است، اضافه کرد: 
احیای آن در گرو بازگشت به حکمرانی پاسخگو، عقلانی 
و مشارکت محور است؛ راه برون رفت از بحران های فعلی 
نه در تقابل و حذف بلکه در گفتگو، اقناع و در شــنیدن 
صداهای مختلف جامعه است. جامعه زنده جامعه منتقد 
اســت و اگر آزادی بیان و رسانه و حق اعتراض را نادیده 
بگیریم، پایه های همبستگی ملی را تضعیف خواهیم کرد.
موسوی با بیان اینکه اســتقلال، آزادی و عدالت سه گانه 
اصیل و تاریخی انقلاب ملت ایران است، بیان کرد: هرگاه 
بــه این اصول نزدیک شــدیم جامعه مــان جان گرفت و 
پیوند مردم با حاکمیت مســتحکم تر شــد و هر زمان از 
آن ها فاصله گرفتیم دچار فرســایش مشروعیت و شکاف 
اجتماعی شــدیم؛ عدالت امروز بیش از همیشــه باید در 
اولویت باشد، مردم ما عدالت را نه در کلام که در زندگی 
خود جســتجو می کنند، در برخورداری برابر از فرصت ها، 
توزیع عادلانه از منابع، شایســته سالاری و دسترسی به 

خدمات و در کرامت انسانی.

تاجگردون:
حل ناترازی انرژی با نیروگاه سازی 

برطرف نمی شود 
نیازمند بهینه سازی است

رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات کشور در 
مجلس خطاب به دولت خواستار انتظام بخشی به اجرای 
قوانین برنامه هفتم و بودجه ۱۴۰۴ شــد و گفت: برنامه 
هفتم با زندگی اقتصادی و معیشتی مردم سروکار دارد و 

باید مورد توجه دولت باشد.
بــه گزارش ایلنــا، غلامرضا تاجگردون در جلســه علنی 
نظارتی صبح دیروز )ســه شنبه( مجلس شورای اسلامی 
در جریان رســیدگی به گزارش کمیسیون برنامه، بودجه 
و محاسبات کشــور در مجلس در مورد آخرین وضعیت 
تهیه و تصویب آیین نامه های اجرایی و سایر مقررات لازم 
التصویب قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری 
اســلامی ایران با اشــاره به اهمیت اجرای قانون برنامه 
هفتم بر اساس تأکیدات رهبر معظم انقلاب، گفت: ایشان 
فرمودند شکل موضوع مهم است اما باید دقت شود چگونه 

به هدف می رسیم. 
نماینده مردم گچساران و باشت در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه با بیان اینکه ما از شــرایط دولت چهاردهم برای 
اجرای قانون برنامــه خبر داریم و در جریان تأخیر ایجاد 
شده برای اجرای آن هســتیم، خطاب به رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: ما شاهد تفاوت در گزارش های ارائه 
شــده در این خصوص از سوی ســازمان برنامه و بودجه، 
دیوان محاســبات، مرکز پژوهش های مجلس و شــورای 
نظارت بر اجرای برنامه هســتیم اما قصــد پرداختن به 

اختلاف نظرها را نداریم.
وی در ادامه با اشــاره به اشکالات موجود در برنامه ششم 
که نباید در برنامه هفتم شــاهد آن باشیم، گفت: مجلس 
فعلــی قانون برنامه هفتم را تصویــب نکرده اما بر اجرای 
احکام آن مُصر است چرا که برنامه نداشتن بدتر از برنامه 
بد داشتن اســت. دکتر پزشکیان در طول مأموریت خود 
بر اجرای برنامه هفتم تأکید داشــته و همه اینها ماهیت 

تفاوت قانون برنامه هفتم با سایر برنامه ها است.
این نماینده مردم در مجلــس دوازدهم در ادامه موضوع 
ناترازی انرژی، معاونت جدید و ریل ســازی برای اجرای 
قانــون برنامه را مهم ارزیابی کرد و گفت: نیروگاه ســازی 
خوب اســت اما تا زمانی که بهینه ســازی و صرفه جویی 
نداشته باشیم با نیروگاه سازی در کشور نمی توانیم مصرف 

را به تراز برسانیم و مشکل را حل کنیم.
تاجگردون در ادامه بحران صندوق های بازنشستگی کشور 
را به عنوان بزرگ ترین معضل کشــور دانست که تکلیف 
آن ها در قانون برنامه روشــن شــده و گفت: صرفا با یک 
حکم نمی توان مشــکل همه صندوق ها را حل کرد و نیاز 

به پیگیری در این حوزه وجود دارد. 
ناترازی روز به روز دچار شکاف بیشتر می شود که باید به 

آن نیز دقت شود.
رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه مجلــس طرح های 
پیشــران را از نقاط قوت برنامه دانست و افزود: مجلس و 
مجمع روی این طرح ها وقت گذاشتند و قانون بودجه نیز 
به آن تأکید دارد اما متأســفانه بسیاری از طرح های مهم 

پیشران متوقف است.
تاجگــردون در ادامه با تأکید بر ضــرورت تعیین تکلیف 
نیروی انسانی در ســاختار اداری و سازمانی عنوان کرد: 
بســیاری از معضلات، ناراحتی و نگرانی مردم و شاغلان 
شرکت های دولتی و دستگاه های اداری، نیروهایی هستند 

که تعیین تکلیف نشده اند.
مجلس اختیار را برای کسب داده های لازم در این حوزه 
به دولت داده اما حدود ۶۰ درصد مراجعان به نمایندگان 
به خاطر دغدغه عدم تعیین تکلیف وضعیت اشتغال آن ها 

است.
رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات کشور در 
مجلس شــورای اســلامی در پایان با بیان اینکه مجلس، 
قانــون بودجه ۱۴۰۴ را با تعامل بالایی با دولت به نتیجه 
رســاند و ابلاغ کرد، خاطرنشان ساخت: مجلس به موقع 
این قانون را تصویب کرد و روی آن وقت گذاشــت از این 
رو از دولت می خواهیم در نظم بخشــی به بودجه مسائل 

مهم را در نظر بگیرد.
همچنین باید توجه کنیم کــه از هم اکنون تا مرداد ماه 
فرصت داریم تا بر اجرای احکام برنامه در ســال نخست 

نظارت کنیم.

؟؟؟؟؟

سفر  شــوبیری:  مانیا  سیاسی-  گروه 
مهم شــاهزاده خالد بن سلمان، وزیر 
دفاع عربســتان ســعودی، به تهران 
ایران  روابط  تحول  در  روشــنی  نقطه 
و عربســتان بود. وزیر دفاع عربستان 
سعودی در راس یک هیئت عالی رتبه 
نظامی به ایران ســفر و با رهبر معظم 
انقلاب و رئیس جمهوری ایران و برخی 
دیگر از مقامات ایرانی دیدار و گفت و گو 
کرد. او حامل پیامی از پادشاه عربستان 

برای رهبر انقلاب بود. 
منصوری آرانی که سابقه حضور در سفارت 
عربستان را در کارنامه خود دارد معتقد است 
در صورتی که دیدارهای خالد بن سلمان در 
ایران موفقیت آمیز بوده باشــد می تواند دو 
کشور را به تعاملات بیشتر نزدیک کند. وی با 
تاکید بر اینکه عربستان خواستار تعامل بیشتر 
با ایران اســت، می گوید: راهبرد عربســتان 
کاملا تغییر کرده است و آنها راهبردشان را 
براساس منافع ملی خود ترسیم کرده اند، به 
نظر می رسد در این راهبرد منافع ملی آنها در 

امنیت منطقه است. 
وی در ادامــه این گفت وگــو نگاهی نیز به 
مذاکرات ایران و آمریکا و نقش عربستان در 

این مذاکرات داشته است. 
مشــروح گفت وگــوی »مردم ســالاری« با 
عباســعلی منصوری آرانی، نماینده ســابق 
مجلس شورای اسلامی را در ادامه می خوانید: 
با ســفر مهم خالد بن سلمان به تهران 
این سفر  از  تحلیل شــما  کنیم،  آغاز 
چیســت؟ چقدر حضــور وزیر دفاع 
عربســتان در ایــران را داری اهمیت 

می دانید؟
سه کشور در جهان اسلام بسیار مهم هستند، 
ایران، عربستان و مصر. این کشورها به عنوان 
ستون هایی جهان اسلام شناخته می شوند. از 
طرفی ایران و عربستان دو کشوری هستند 
که ضمن اینکه به عنوان ســتون های جهان 
اسلام شناخته می شوند، در بعداقتصاد، نفت، 
انرژی و گردشگری بسیار مهم هستند و نقش 
تعیین کننده ای را در جهان ایفا می کنند. از 
ده ها سال قبل این دو کشور در نعیین قیمت 

نفت و انرژی تاثیر داشتند.
از طرفــی از لحاظ جغرافیای در شــمال و 
جنــوب خلیج فارس و تنگــه هرمز که یک 
تنگه فوق العاده اســتراتژیک هست، آنها را 
به کشورهای مهمی تبدیل کرده است. تمام 
این مــوارد از لحاظ جغرافیایی،  اقتصادی و 
سیاســی اهمیت این را دو کشــور را نشان 
می دهــد؛ بنابراین هر گونه رفــت و آمد و 
ارتباط بین این دو کشور می تواند بسیار مهم 

باشد.
در تاریــخ روابط این دو کشــور مــا فراز و 
نشــیب های زیادی را داشــته ایم و می توان 
گفت بهترین زمان ارتباط بین دو کشــور به 
دوره ملک عبدالله پادشا عربستان برمی گردد، 
در آن زمان دولت آقای خاتمی روی کار بود، 
البته که آقای رفسنجانی معمار این ارتباطات 
بودنــد. ما باید آقای رفســنجانی را از طرف 
ایران و ملک عبدالله را از طرف عربســتان به 

عنوان معمار ارتباطات و تعاملات بشناسیم.
ســفر خالد بن ســلمان به عنوان وزیر دفاع 
اهمیــت زیادی دارد، در عربســتان نفر اول 
پادشاه عربستان است، نفر دوم ولیعهد و نفر 

ســوم به صورت نانوشته وزیر دفاع شناخته 
می شود.

وزارت دفــاع، وزارت خاصی در عربســتان 
هســت؛ اگر پادشــاه یا ولیعهد پیام مهمی 
داشتند این پیام ها توسط وزیر دفاع منتقل 

می شود.
خالد بن ســلمان به عنوان نفر سوم و پسر 
پادشاه حامل پیامی مهمی برای مقام معظم 
رهبری و در عین حــال دیدارهایی را هم با 
رئیس کل نیروهای مســلح داشتند. وقتی 
وزیر دفاع حامل پیام پادشاه عربستان برای 
رهبری هستند گویای این هست که این سفر 
بسیار مهمی بوده و می تواند اهمیت زیادی 
در تعاملات نظامی، سیاسی و استراتژیک دو 

کشور دو کشور داشته باشد.
*بعد از سفر خالد بن سلمان به ایران، 
توئیتی منتسب به اکانتی از محمد بن 
سلمان، به زبان فارسی منتشر شد که 
مورد توجه قرار گرفت. نظر شما در مورد 

این توئیت چیست؟
دو کشــور ایران و عربســتان زمان هایی که 
بــه هم نزدیک شــدند و در ابعــاد مختلف 
با هم تعامل داشــتند، پرچم جهان اســلام 
برافراشــته تر از قبل بوده است و زمان های 
که باهم درگیر شدند، انرژی آنها صرف این 
درگیری ها بوده است، بنابراین هر دو کشور با 
شرایطی که الان غزه، فلسطین و به طور کلی 
جهان اسلام دارد به نظرم می آید که به این 
نتیجه رسیده اند که همکاری بیشتر در ابعاد 
مختلف هم به سود طرفین، جهان اسلام  و 

هم کشورهای منطقه است.
بنظر می رسد محمد بن سلمان هم با درک 
این موضوع وزیر دفاع عربســتان را به ایران 
فرستاده اســت. در حقیقت این استنباط از 
خود این رفت و آمدها هم می شود. می توان 
امیــدوار بود که این ســفر باعث تعاملات و 
نزدیکی دو کشــور باشــد. من فکر می کنم 
که بن سلمان با یک درک درست و منطقی 
به شــرایط نگاه می کند و تمایل دارد که با 
گفت وگوهایــی که بین ایــران و آمریکا در 
جریان است، موضوعات منطقه ای را نیز بین 

ایران و عربستان در دستور کار قرار دهد.
همکاری ایران و عربســتان می تواند آرامش 
را به یمن بازگرداند و دولت مردمی در آنجا 
استقرار یابد. موضوع لبنان می تواند شرایط 
خوبی پیدا کند، کشــورهایی که تحت تاثیر 
هستند مثلا بحرین روابطش با ایران بهبود 
پیدا کند و با توجه به اینکه اکثریت شــیعه 
هستند مردم این کشــور می توانند به ایران 
رفت و آمــد کنند.  بنابراین بن ســلمان و 
مســئولین ما به این نقطه رســیده اند که از 

شرایط منطقه درک درستی دارند.  
بهبود شرایط چه منفعت های را برای دو 

کشور به دنبال دارد؟
به نظر می آید این ایران و عربســتان که در 
دورانی تهدید بــرای همدیگر بودند، الان به 
این درک رسیده اند که می توانند فرصت فوق 
العاده ای برای هم باشند و واقعا فرصت هایی 
که مــا می توانیم در تعامل با همدیگر ایجاد 
کنیم بی نهایت زیاد است، هم برای ایران هم 

برای عربستان. 
در بحــث انــرژی، گردشــگری و اقتصادی 
می توانیم تعاملات خوبی داشته باشیم، حتی 
می توانیم مانورهای مشــترک نظامی را در 

خلیج فارس، دریای ســرخ، دریای عمان و 
اقیانوس هند با هم برگزار کنیم که این هم 

می تواند بسیار موثر باشد. 
به جای اینکه این کشورها هزینه های زیادی 
را خــرج خرید ســلاح های نظامــی کنند، 
می توانند این هزینه ها را در بخش های دیگه 

سرمایه گذاری نمایند. 
از طــرف دیگر چــون محمد بن ســلمان 
به دنبــال تعریف یک فضا گردشــگری در 
عربســتان اســت، به یک امنیت پایدار نیاز 
دارد، و به همین دلیل در این راستا حرکت 
می کنند و حتما این کار درســتی است که 
طرفیــن یــک درک مثبــت از تعاملات با 

همدیگر داشته باشند.
نقش عربســتان در مذاکرات ایران و 
امریکا چیســت؟ چه میزان می توانند 

تاثیر داشته باشد؟
ترامپ ظرف یک ماه آینده به عربستان سفر 
می کند، اگــر مذاکراتی ایران و آمریکا نتایج 
مثبتی داشته باشه و اگر ما پایان خوبی را در 
این مذاکرات ببینیم، می تواند مذاکرات نهایی 
با حضور ایران، آمریکا، عمان و عربستان در 
جده یا ریاض باشد. این موضوع می تواند به 

تعامل بیشتر ما و عربستان هم کمک کند.
کشورهای حاشــیه خلیج فارس و خیلی از 
کشــورهای عربی متاثر از عربستان هستند، 
یعنی اگر عربســتان درخواســتی از کشور 
جهان عرب داشته باشــد، نود درصد از آنها 
تاثیرپذیر هستند و معمولا به درخواست های 

عربستان جواب مثبت می دهند.
زمان هایــی که روابط ما با عربســتان خوب 
بوده، قاعدتا با کشــورهای عربی هم رابطه 
خوبی داشتیم، اما زمانی های که با عربستان 
رابطه خوبی نداشــتیم، رابطه ایران با جهان 

عرب نیز تحت تاثیر قرار گرفته است.
بــه نظر می آید که ایــن دیدارها و گفتگوها 
برای کشــور ما فوق العاده راهبردی است و 
ما باید در این قالب سعی کنیم تا جایی که 

امکان دارد سوتفاهمات را برطرف کنیم.
معمــولا ســوءتفاهم ها بیــن کشــورهای 
همجــواری وجود دارد، مهم این اســت که 
رهبران این کشــورها این ســوءتفاهمات را 
برای مردم خودشــان مرتفــع کنند. درجه 
اول بین خود رهبران و بعد بین مردم و بعد 
می شــود در این تعاملات از فرصت هایی که 

ایجاد می شود استفاده کرد.
ترامــپ در اولین ســفر خود قرار اســت به 
عربستان برود، معنای این سفر این است که 
عربستان جایگاه ویژه ای برای او دارد و علی 
القاعده عربستان می تواند برای ما هم جایگاه 

ویژه ای داشته باشد.
به نظر می آید در این یکی دو ماه سفرهایی 
از سمت مقامات عالی رتبه ایران به عربستان 
شکل بگیرد و پیام های متقابلی به عربستان 
ارســال شــود، این اتفاق می تواند تاثیرات 

خودش را بگذارد. 
عــلاوه بر اینکــه مذاکرات ایــران و آمریکا 
در جریان اســت، عربســتان نیز می تواند بر 
خــلاف دهه های گذشــته دیــدگاه مثبت 
ارتباط با ایــران را که اخیرا ابراز می کنند به 
آمریکایی ها نیز منتقل کند. چون عربستان 
از قبل مراودات اقتصادی با ترامپ داشته اند و 
شخصیت ترامپ اینگونه است که به کسانی 
که با او مراودات اقتصادی داشــته اند اعتماد 

دارد. 
بنابراین عربستان می تواند خیلی از موضوعات 
را در سفری که ترامپ به عربستان دارد حل 

و فصل کند.
بعنوان کسی که در سفارت ایران در عربستان 
حضور داشته ام احساس می کنم که خیلی از 
این ســوءتفاهات بین ایران و عربستان قابل 
رفع هست و خیلی از تهدیداتی را که طرفین 
برای خودشــان تصور کرده بودند می توانند 
تبدیل به فرصت کنند تا فرصت های بسیار 
خارق العادی را در تعاملات بین دو کشــور 

ببینیم.
دلیل چرخش عربســتان به نظر شما 
برجام سنگ  در  چیست؟ عربســتان 
اندازی های زیادی داشــت و از مذاکره 
نمی کرد،  استقبال  آمریکا  و  ایران  بین 
چه اتفاقی افتاده اســت که الان تلاش 

دارد که این مذاکرات به نتیجه برسد؟
اساســا راهبرد عربســتان تغییر پیدا کرده 
اســت، بعد از اینکه محمد بن ســلمان در 
راس امورات عربســتان قرار گرفت، راهبرد 
عربســتان را کاملا تغییر داد و آنها راهبردی 
را براساس منافع ملی خود ترسیم کردند، به 
نظر می رســد در این راهبرد منافع ملی آنها 
در قبــال امنیت ایران و متقابلا امنیت ایران 

در امنیت عربستان است.
همچنین در این راهبرد تعریف شــده است 
که با ایران تعامل بیشــتری داشته باشند و 
دســت از تخاصمات در موضوعات مختلف 
برداشته شــود. لذا آنها در دورنمای ۲۰۳۰  
که برای خودشــان ترســیم کرده اند، شرط 
اول آن امنیت منطقه است. بنابراین احساس 
می کنند تامل با ایران در راستای راهبردشان 

تعریف شده است.
آن چه که امروز ما میبینیم این است که هم 
راهبرد آنها در تعامل اســت و هم راهبرد ما، 
هم منافع ملی آنها در تعامل است و هم منابع 
ملی مــا، به نظر می آید که اگر این تعاملات 
انجام شود و اگر این رفت و آمدها انجام شود 
و اگر این به گفت وگوها و ارتباطات در سطوح 
اقتصادی، سیاسی و حتی جهان اسلام ادامه 
پیدا کند، شاید صد برابر چیزی که الان تصور 
می کنیم منافع ملی طرفین را می تواند تامین 

کند.
عربستان بازار بسیار مهمی را برای ما ایجاد 
می کند و مــا می توانیم در بعد اقتصادی در 
ابعاد دیگر حرف های بسیاری داشته باشیم، 
با شراکت هایی که طرفین می توانند داشته 
باشــند هم در خلیج فارس، هم در صنعت، 
هــم در دنیای انرژی حرفای بســیار مهمی 
می توانیم داشــته باشــیم. ضمــن اینکه از 
اصول پایدار روابــط خارجی ایران ارتباط با 

کشورهای همسایه و جهان اسلام است. 
گریزی هم بــه مذاکرت ایران و آمریکا 
بزنیم، مذاکرات به ســطح کارشناسی 
کار  اینجای  تا  بنظر شما  رسیده است، 
چطور پیش رفته و پیش بینی شــما از 

نتیجه مذاکرات چیست؟
به نظر می آید که راهبرد ما و امریکا الان به 
گونه ای است که این مذاکرات باید به نتیجه 
برســد. اولا ما در دوره برجام فکر می کردیم 
که اروپایی ها نقــش مهمی را می توانند ایفا 
کنند الان کاملا به این نقطه رســیده ایم که 

اروپایی ها خیلی نقشی ایفا نمی کنند.
از طــرف دیگر آمریکا که فکر می کرد با پاره 
کردن برجام مشکل برای ما ایجاد می کنند، 
به این  نتیجه رســید که این تهدیدات برای 
آنها منفعتی دربر ندارد. اگرچه این تحریم ها 
بــرای ما ضربه اقتصادی بوده و هســت، اما 

سودی هم برای امریکا نداشته است.
بنابراین اگر آنها دنبال سود باشند و اگر ما هم 
دنبال این باشیم که به نقطه خوبی برسیم، 
ایجاب می کند که این مذاکرات مثبت ادامه 
پیدا کند. به نظر می رسد مذاکرات در رم هم 
مثبت بوده و من فکر می کنم که ان شــالله 
مذاکرات به نتیجه خواهد رســید،  احتمالا 
ظرف دو ماه آینده ما به یک نتیجه خواهیم 
رسید. اگر سریع تر روند مذاکرات طی شود، 
می توانند طرفین در عربستان یک تفاهم نامه 
یا قرارداد اقتصادی در ســطح بالا، حتی به 
صورت مشترک بین ایران، عربستان، عمان  و 
آمریکا تعریف کنند و اگر سنگ اندازی هایی 
در مســیر اتفاق نیفتد پیــش بینی من این 
هست که عربستان می تواند نقش موثری را 

ایفا کند.

درباره ضرورت حضور  اصلاح طلب  فعال سیاســی 
رئیس جمهور در مراسم تشییع پاپ فرانسیس گفت: 
تصورم این است که به صورت طبیعی رئیس جمهور 
ایران باید در این مراسم تشییع شرکت کند؛ چراکه 
تقریبا آنچه سابقه نشان می دهد اکثر رهبران دنیا در 
این نوع مراسمات شرکت می کنند و اینکه نماینده ای 
از یک پایگاه دینی و مذهبی به نام اسلام از ایران در 
این مراسم شرکت کند طبیعتا بسیار اهمیت خواهد 

داشت و فضای بین ادیانی را تقویت خواهد کرد. 
ســید محمد علی ابطحــی فعال سیاســی اصلاح طلب در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره درگذشــت پاپ فرانسیس 
گفت: پاپ فرانســیس که روز گذشــته فوت شــد یکی از 
چهره های معدود تاریخ پاپ های کلیساست که کاملًا متمایز 
از بقیه بود. او چند ویژگی داشت یکی اینکه فرزند آرژانتین 
بود و از فوتبال آرژانتین بلند شده بود و همچنان تا آخر هم 

این علاقه مندی اش به فوتبال را حفظ کرده بود.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح کرد: در مورد مسائل 
جنجالی صحبت هایی داشت و هرجا نشانی از درگیری بود، 
خیلی بی طرفانه از موضع یک پاپ وارد قضایا می شد و بسیار 
علاقه مند بود که این قضایا را حل و فصل کند. شــاهد این 
اتفاق هم اظهــارات وی درباره غزه بود که به صورت مرتب 
برای شــهدای غزه دلسوزی می کرد و به رفتارهای اسرائیل 

ایراد و اعتراض داشت. 

ابطحی با اشاره به ویژگی های زندگی پاپ فرانسیس گفت: 
نکته دیگر در زندگی پاپ این است که وی در نقاط مختلف 
دنیا حضور داشت و در دوران ایشان جمعیت های زیادی از 

وی وعظ شنیده و با او همدلی کرده بودند. 
پاپ ژان پل دوم مشــخصا در برابر اســلام مواضع ویژه ای 
داشــت اما ایشان مواضع ویژه ای نداشــت. پاپ ها کلا اهل 
تحرک نیستند؛ اما پاپ فرانسیس در سفر به عراق به منزل 
آیت الله سیســتانی رفت و تاثیر متقابلی کــه این دو رهبر 
دینی بر هم گذاشــتند بســیار تعیین کننده بود. این دیدار 
به جایی رســید که یک مرجع بزرگ تقلید یعنی آیت الله 
سیســتانی برای فوت پاپ تسلیت می گوید. ابطحی تصریح 
کرد: معتقدم که فوت ایشان فاجعه بزرگی برای بشریت بود. 
روابط ایران و واتیکان هیچ وقت روابط بدی نبوده و امیدوارم 

که این روابط خوب ادامه پیدا کند.
متاســفانه دیشــب که خبر ۲۰:۳۰ را پیگیــری می کردم 
حتی خبر فوت ایشــان را هــم نداد و نمی دانــم این نوع 
سیاست گذاری از جانب چه کسانی اعمال می شود. علیرغم 
اینکه آیت الله سیســتانی، رئیس جمهور کشــورمان، رئیس 
مجلس و حزب الله لبنان پیام تســلیت ارســال کردند این 

بی اعتنایی ها تاثیر بدی در بحث وحدت ادیان دارد.
ایــن فعال سیاســی اصلاح طلــب درباره ضــرورت حضور 
رئیس جمهور در مراسم تشییع پاپ فرانسیس گفت: تصورم 
این اســت که به صورت طبیعی رئیس جمهور ایران باید در 

این مراسم تشییع شرکت کند؛ چراکه تقریبا آنچه که سابقه 
نشان می دهد اکثر رهبران دنیا در این نوع مراسمات شرکت 
می کنند و اینکه نماینــده ای از یک پایگاه دینی و مذهبی 
به نام اســلام از ایران در این مراسم شــرکت کند طبیعتا 
بســیار اهمیت خواهد داشت و فضای بین ادیانی را تقویت 

خواهد کرد. 
من تردید نــدارم در اینکه حتما رئیس جمهور پزشــکیان 
در این مراســم شــرکت خواهد کرد البته الان نمی دانم که 

تصمیم ایشان چه خواهد بود.
وی در خصــوص احتمال حضــور رئیس جمهــور در این 
مراســم و تاثیر آن بر مذاکرات گفت: حضور رئیس جمهور 
در مراســم تشــییع پــاپ ممکــن اســت تاثیــری در 
 مذاکرات نداشــته باشــد اما عدم حضــورش می تواند فضا 

را گلایه آمیز کند.

منصوری آرانی در گفت وگو با »مردم سالاری«: 

منافع ملی عربستان در امنیت ایران است

ابطحی: 

پزشکیان در مراسم تشییع پاپ شرکت کند


